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Především sever České republiky zasáhly v první půli srpna po přívalových deštích ničivé záplavy. Sadská byla 
ušetřena, ale mnoho nechybělo. Na snímku vzedmutá hladina Šembery v neděli 8. srpna u „Provázkárny“.

Nařízením Středočeského kraje 
č. 12/2010 byl zřízen přírodní 
park Kersko-Bory. Zasahuje na 
katastrální území města Sadská 
a obcí Velenka, Semice, 
Hradišťko, Písty a Zvě-
řinek. Důvodem zřízení 
parku v této lokalitě je 
ochrana krajinného rázu 
krajiny, zejména rozsáh-
lých lesních komplexů 
Kerského lesa a lesa 
Bory. Nařízení stanovu-
je činnosti, při kterých je 
nutný předchozí souhlas 
orgánu ochrany příro-
dy. Jedná se zejména 
o provádění terénních 
úprav, zřizování nebo 
rušení vodních nádrží, 
rozorávání luk, zalesňo-
vání ostatních pozemků 
či budování větrných 
elektráren a rozhleden. 
Zřízením přírodního 

Změny v přírodním parku
parku není dotčen běžný způsob 
obhospodařování pozemků.

Výše jmenovaným nařízením byla 
také zrušena zastaralá Vyhláška Okres-

ního národního výboru v Nymburce 
z roku 1986 včetně doplňku z roku 
1990. Cecilie Pajkrtová 

 starostka města

Stav konta sbírky  
na opravu kostela  
sv. Apolináře činil  
k 13. srpnu 2010 

57.759,- Kč
Dále lze přispívat v pokladně  

Městského úřadu Sadská, nebo na účet  
40184 - 504348369 / 0800 vedený  

u České spořitelny v Sadské.

Zájemcům, kteří chtějí dar vykázat jako  
odečitatelnou položku ze základu daně 
z příjmů, vystaví městský úřad doklad  

o jeho poskytnutí. 

POSVÍCENSKÝ 
MEJDAN

Zveme vás na tradiční 
posvícenskou taneční veselici

28. srpna od 21.00 hod. 
v sokolovně.

Nebude chybět bohatá tom-
bola plná lákavých cen, koláčky 
na ochutnání a především skvělá 
muzika s kapelou POHODA.

***
Mejdánek pro děti tentokrát 

nahradíme veselým divadélkem 
v rámci „Rodinných posvícen-
ských her“, které pořádá rodin-
né centrum Život je hra spolu 
s SDH, a to rovněž v sobotu od-
poledne na hřišti u sokolovny.
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Předáním staveniště 28. čer-
vence byla zahájena rozsáhlá 
rekonstrukce areálu sadské ma-
teřské školy. V letošním roce se 
počítá s plynofikací budov včetně
hospodářského pavilonu, výměnou 
plastových oken v celém areálu 
a zateplením hospodářské budovy. 
V roce 2011 projdou rekonstrukcí 
umyvárny a sociální zařízení. Ve 
všech třídách bude položena nová 
podlaha. Celá rekonstrukce bude 
ukončena instalací nových vrat, 
která oddělí areál školky od domu 
s pečovatelskou službou. Stavební 

Místní akční skupina (MAS) 
Podlipansko připravuje v součas-
nosti hned několik zajímavých 
projektů, na nichž spolupracuje 
s partnerskými MAS z ČR. V blízké 
době však hodlá navázat spolupráci 
i s MAS v zahraničí.

Aktuálně se Podlipansko chystá 
realizovat projekt Středočeské 

Začala rekonstrukce školky
práce se realizují při běžném chodu 
školky, je proto nutná dobrá spolu-
práce rodičů.

Stavební náklady na výše zmi-
ňovanou investici činí 6,117 milió-
nu korun, z toho podpora z Evrop-
ského fondu pro regionální rozvoj 
přidělená v rámci středočeského 
regionálního operačního programu 
činí 3,967 miliónu. Více než 2 mi-
lióny poskytne město z vlastních 
zdrojů. Dodavatelem stavebních 
prací je společnost PMS, a.s., 
z Poděbrad.

Cecilie Pajkrtová

Podlipansko spolupracuje s dalšími regiony
ovocné stezky, na němž se podílí 
i sousední region Pošembeří. Vý-
sledkem projektu bude tematicky 
zaměřená stezka, spíše cyklostezka, 
která zájemcům přiblíží pěsto-
vání a zpracování různých druhů 
ovoce.

Dále bude Podlipansko spolu-
pracovat na projektu „Polabské 

kroje“. Na jeho přípravě a reali-
zaci se podílí též MAS Vyhlídky 
z Mělnicka. Cílem projektu je 
zmapování tradičních slavností 
a zvyklostí či odívání obyvatel 
v různých částech Polabí. Proto 
bude zpracována národopisná 
studie, podle níž se ušijí charak-
teristické lidové kroje. Ty budou 

Rada města na svém pravidelném zasedání 11. srpna schválila vyslání 
techniky a 6 členů sadského sboru dobrovolných hasičů do oblastí postiže-
ných povodněmi, konkrétně do obce Raspenava v Libereckém kraji. Hasiči 
s sebou také odvezli kartony balené vody, kbelíky, košťata a další úklidové 
prostředky, které darovali sadšťáci v rámci bleskové humanitární sbírky.

Hasičům i všem dárcům představitelé města i redakční rada Sadských no-
vin děkují.                                                                                                                               -red-

Sadští hasiči pomáhají

Součástí rekonstrukce školky je i plynofikace - výkop pro přípojku plynu.
Foto Jiří Jeník

Sadští hasiči uspořádali humanitární sbírku na pomoc postiženým zápla-
vami na Liberecku. Dárci přinášeli hygienické potřeby, balenou vodu, 
trvanlivé potraviny, nářadí a další potřeby.Foto poskytl SDH Sadská

vystaveny ve stálých výstavních 
expozicích a některé z nich si zá-
jemci budou moci zapůjčit.

Pokud se podaří oba projek-
ty zdárně realizovat, pomohou 
podpořit cestovní ruch a posílit 
regionální identitu. Prospěch 
z nich tedy budou mít nejen turis-
té, ale i místní.                  -mas-
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VESELOU POSVÍCENSKOU PODÍVANOU
29. srpna (neděle) od 15.00 hod. v tržnici u kina.

Můžete se těšit na dechovku, netradiční fotbalovou jedenáctku, nebudou 
chybět roztleskávačky a vtipné úryvky z operety „Na tý louce zelený“. 
Pokud nechcete trávit posvícení pouze na pouťových atrakcích, buďte 
s námi. Občerstvení zajištěno. 

DS Klicpera Sadská Vás zve na

Nefunkční elektrospotřebiče (stejně jako papír či sklo) 
nepatří do běžné popelnice. Pokud totiž zdraví škodlivé 
materiály vyhodíte spolu s běžným komunálním odpadem 
do kontejneru, pak skončí na řízené skládce nebo ve spa-
lovně odpadů. Pro životní prostředí to vůbec není příznivé. 
Je proto potřeba odevzdávat veškerá elektrozařízení ke 
zpětnému odběru do sběrné sítě, která zaručí, že výrobek 
bude dopraven k recyklaci. Sběrnou síť tvoří zejména 

sběrné dvory a prodejny elektrospotřebičů.
Problematiku zpětného odběru elektrozařízení upravuje novela zákona 

o odpadech, která vstoupila v platnost 13. srpna 2005. Výrobcům a do-
vozcům elektrospotřebičů ukládá povinnost zajistit a financovat zpětný
odběr, oddělený sběr a ekologické zpracování použitých elektrických 
a elektronických zařízení od občanů i firem. Proto založily významné
firmy z oboru neziskové kolektivní systémy, které likvidaci nefunkčních
elektrozařízení organizují. Jedním z kolektivních systémů je společnost 
ASEKOL.

K financování sběru, svozu a zpracování elektrozařízení slouží recyk-
lační příspěvek. Jedná se o finanční částku, kterou jsou výrobci a dovozci
elektrozařízení povinni odvádět kolektivním systémům na sběr, svoz 
a zpracování již nefunkčních elektrozařízení. Všechna nová elektrozaří-
zení jsou označena symbolem přeškrtnutého kontejneru. Symbol může 
být umístěn přímo na elektrozařízení, na obalu, v záručním listu nebo 
v návodu. Takto označená elektrozařízení nepatří do komunálního odpadu 
a jejich vyhazování do kontejneru na směsné odpady nebo do volné přírody 
je přísně zakázáno.

Projekt Středočeského kraje  
a společností EKO-KOM, a.s., a ASEKOL, s.r.o.

Třídíme odpad XIV
Zpětný odběr elektrozařízení

• K uzavření nové nájemní smlou-
vy se společností T-Mobile, jejíž 
základnová stanice je instalována 
na střeše základní školy, se vrátila 
rada města 27. července. Společnost 
přistoupila na roční zvýšení nájmu 
o 15 tisíc korun, proto rada souhlasila 
s prodloužením nájemní smlouvy 
o 10 let.

• V průběhu dalšího jednání schvá-
lila rada zajištění stavebního dozoru 
Boleslavem Plucnarou po celou dobu 
rekonstrukce mateřské školy za 75 tisíc 
korun, přijetí dotace z Fondu rozvoje 
měst a obcí Středočeského kraje na 
plánované veřejné sociální zařízení, 
které má vzniknout za Husarkou u zvo-
ničky, a provozování vodního sportu 
Aquazorbingu manžely Havránkovými 
z Choťánek na části pláže u Jezera 
v blízkosti Rybářky v době od 1. do 
29. srpna za nájemné 5 tisíc korun.

Nájem pro T-Mobile je schválen
• Ve středu 11. srpna rada vy-

hověla sadským myslivcům, když 
na základě jejich žádosti schválila 
uzavření Pístecké cesty 28. srpna od 
8.00 do 16.00 hodin, kdy se v této 
lokalitě budou v rámci Memoriálu 
Jana Potměšila konat střelby na 
asfaltové terče. Rada vyšla mysliv-
cům vstříc i v případě další žádosti, 
když souhlasila s pořádáním vše-
stranných zkoušek loveckých psů 
na městských pozemcích u Jezera 
25. a 26. září s tím, že myslivecké 
sdružení musí jednat i s firmou BG
Technik, která vlastní břehové části 
pozemků.

• Za částku 45 tisíc korun město 
pronajme prostranství na Palac-
kého náměstí firmě Oty Třísky,
Lunaparky Praha, za účelem pro-
vozování pouťových atrakcí v době 
sadského posvícení.                 -qk-
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Městská policie děkuje Květuši 
Kocúrové za 15 kilogramů granulí 
pro psy v útulku Aura. Za dalších 
50 kilo krmení pro opuštěné psy 
děkuje firmě Sanu-Babu. Krmení
bylo zakoupeno z výtěžku prodeje 
oblečení a doplňků v rámci festivalu 
Sad-Ska Fest 2010.                   -mp-

Ředitelka Mateřské školy Sadská 
zve všechny rodiče školkových dětí 
na zahajovací informační schůz-
ku, která se uskuteční ve čtvr-
tek 26. srpna od 16.30 hodin ve 
třídě Berušek.                      -mš-

PODĚKOVÁNÍ

OZNÁMENÍ

Na letních hrátkách se v městské knihovně vystřídaly desítky dětí, 
které zde měly po celé 2 prázdninové měsíce postaráno o zábavu.  

Foto Božena Poláková 

čtvrtek 16. září
VÝLET PRO DŮCHODCE

Tentokrát zavítáme na zámek do Křince, na zámek a do laby-
rintária v Loučeni a do Dobrovice, kde navštívíme velké muzeum 
cukrovarnictví.

K cestovnému 40,- Kč, v němž je zároveň zahrnuto i pojištění, bude  
předem vybráno vstupné do navštěvovaných míst se slevami pro důchod-
ce. Celkem tedy 225 Kč. Přihlásit se můžete v kulturním a informačním 
centru nebo v městské knihovně. Odjezd od radnice v 8.00 hod.

čtvrtek 23. září
ZAHRADA ČECH

Zájezd pro důchodce do Litoměřic na  Zahradu Čech.
Přihlásit se můžete opět v kulturním a informačním centru nebo 

v městské knihovně. Cestovné 50,- Kč. Odjezd ve čtvrtek 23. září 
ráno v 7.00 hod. Zájezd je již obsazen.

Program KIC 

Oslava se uskuteční v rámci Černokosteleckého vykulení.
Sobota 11. září 2010 od 14.00 do 20.00 hodin

Pivovar Kostelec nad Černými lesy
Přizváni jsou certifikovaní regionální výrobci,

držitelé značky POLABÍ - regionální produkt®

Pro děti připravujeme pestrý program - soutěže, karaoke a divadélko, 
můžete se těšit na dražbu obrazů místních malířů, vystoupí 

OS KOSÁČEK - folklorní soubor, mažoretky, rychlokresby od Jiřího 
Filípka, v odpoledních hodinách vystoupí regionální kapela.

Vás při příležitosti 5. výročí založení 
společnosti srdečně zve na:

PODLIPANSKÝ  DEN

bude sloužena k výročí
posvěcení sadského kostela svatého Apolináře

v neděli 29. srpna (v obvyklý čas bohoslužeb) v 11.15 hod.
Týž den od 14.00 do 15.00 hod. bude kostel otevřen k prohlídce.

V neděli 12. září se bude konat
poutní mše svatá v kapli Panny Marie Bolestné 

v Sadské od 11.15 hod. Srdečně zve Římskokatolická farnost  
Nymburk - Sadská

 (http://nymburk.farnost.cz).

SLAVNOSTNÍ MŠE SVATÁ

Program KIC 
KINO

pátek 17. září od 17.00 hod.
SHREK: ZVONEC A KONEC    

Další dobrodružství animovaného zeleného zlobra Shreka. Zlobrovi 
se stýská po době, kdy byl obávaným netvorem a lidé se ho báli, 
zatímco teď jim rozdává autogramy a je poněkud znuděný. A tak 

podepíše smlouvu s prodavačem iluzí Rampelníkem.

neděle 26. září od 16.00 hod.
TOY STORY - PŘÍBĚH HRAČEK 3    

Na stříbrné plátno se vrací Woody, Buzz a všechny ostatní známé 
hračky. Chlapec Andy je už velký, chystá se odejít na vysokou školu 
a naši hrdinové se řízením osudu dostanou k malým dětem do školky. 
Jaké dobrodružství tam zažijí, na to se přijďte podívat do kina. Ani-

movaná pohádka pro děti, vstupné 60 Kč pro děti, 70 Kč pro dospělé.

Filmový a diskusní klub ARCHA zve
teenagery a mladé lidi na dobrodružný vesmírný film, kterým od-

startujeme klubové večery v tomto školním roce.

Přijď v úterý 14. září v 18.30 hodin do hudebny ZŠ Sadská.  
Těší se na Tebe Dan, Maruška, Zuzka - křesťané  

z Apoštolské církve.

VYDEJ SE S NÁMI NA MĚSÍC. V HOUSTONU TO HOUSTNE…
MÁ VESMÍR NĚJAKÝ PEVNÝ BOD?  

A CO TVŮJ ŽIVOT?
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vás zve na výstavu:

Lesní ateliér  
Kuba v Kersku

Otevřeno je denně mimo pondělí  
od 10 do 12 a od 12.30 do 17 hod.

www.lesniatelierkuba.cz

Blanka Bohdanová
KRAJINY DUŠE

Obrazy a grafika
Od 11. srpna do 30. září,  

vernisáž s hudebním vystou-
pením Jana Neckáře se koná 

14. srpna ve 14.00 hod.

vás zve na  
KOČIČÍ VÍKEND S ČASOPISEM DEKOR

Lesní ateliér Kuba v Kersku

MALOVANÉ 
KOČKY

Sobota 25. a neděle 26. září 
od 10.00 do 17.00 hod.

Výtvarnice Jana Studničková 
vám namaluje kočičí  

magnetky s věnováním  
podle vašeho přání.

KERAMICKÉ 
KOČKY

Sobota 25. září od 10.00  
a od 14.00 hod.

Pod vedením keramičky Jitky 
Čmugrové si můžete vytvořit 

vlastní keramickou kočku. Cena 
kurzu včetně materiálu a 2 výpalů 

činí 400 Kč, přihlášky předem!

Slevový kupon na keramickou kočku z naší dílny z podzimního 
čísla časopisu Dekor můžete uplatnit ve dnech 25. a 26. září 2010.

NÁZORY

Mluvené slovo je po dotecích 
prvním způsobem komunikace, se 
kterým se setkáváme už jako kojen-
ci. Rozeznáváme hlasy, reagujeme 
na ně, poznáváme první slova, 
učíme se jim rozumět a opakovat je, 
skládáme věty, mluvíme a poslou-
cháme. Ne vždy ale odposloucháme 
zvuky řeči správně a správně je na-
podobíme. Někdy nám neobratnost 
mluvidel (rty, zuby, jazyk) nedovolí 
správně vyslovovat. Pak i jako do-
spělí lidé ráčkujeme, „šlapeme si 
na jazyk“ při sykavkách, mluvíme 
překotně. Nápravou je logopedická 
péče, kterou lze navštěvovat s dítě-
tem již od 4 let. Návštěvy a domácí 
trénování „řeči“ je někdy časově 
dost náročné.

A co prevence? Proč vlastně za-
čnou děti špatně mluvit? Pomineme-li 
rodové dispozice, je častou příčinou 
nedostatek správných mluvních vzo-
rů nebo špatné mluvní vzory. Tedy   
rodiče věnují dětem málo prostoru 
na povídání a poslouchání. Děti se 
v nejmladším věku učí nápodobou. 
Potřebují poslouchat a poslouchají 
rády, čteme-li jim pohádky, říkanky, 
básničky. Dožadují se opakování 
a tím si upevňují slyšená slova. 
Navíc blízký kontakt s dospělým, 
kterého má v tu chvíli dítě samo pro 
sebe, ještě umocňuje prožitek. Dítě 
se na poslouchání naprosto soustředí, 
visí dospělému na ústech, často s ním 
nehlasně opakuje slova nesčetněkrát 
slyšené pohádky či básničky.

Někdy si dospělí myslí, že stej-
nou službu udělají kreslené televizní 
příběhy a pohádky. Omyl! Jakmile 
jde s mluveným slovem obraz, malé 
dítě se soustředí především na obraz 
a mluvené slovo je až druhé v pořadí 
zájmu. A ruku na srdce - je vždy 
v kreslených groteskách mluvené 
slovo? Bývají to často jen skřeky, 

Přímluva za mluvené slovo
zvuky a postavy velmi často různě 
šišlají, koktají a komolí slova, aby 
byly směšnější. Dítě tímto způso-
bem těžko odposlouchá dobrou češ-
tinu. Chceme po dětech, aby uměly 
poprosit, poděkovat a přitom jim 
předkládáme „pohádky“ či filmy,
kde si postavy berou věci, protože 
jsou silnější, napadají se, aby byla 
legrace, a ze všeho se vyvléknou. 
Chceme, aby děti mluvily ve větách, 
a přitom jim předkládáme grotesky, 
kde na sebe „štěkají“ jedním slovem 
či si odpovídají posunkem. Staré 
pořekadlo „Děti opičátka jsou“ je 
stále pravdivé. Děti napodobí, co 
jim předkládáme, opakují, opičí 
se… A my se pak divíme „kde to 
to dítě vzalo“. Naše děti budou 
jednou jako rodiče pravděpodobně 
používat stejné metody a postoje, 
které zažily v dětství. Neříkáte 
občas sami „Naše máma to s námi 
dělala taky tak“?

Pracuji 20 let jako logopedická 
asistentka. Pozoruji, jak se výslov-
nost dětí zhoršuje, a v posledních 
letech učím děti stále častěji říkat 
hlásky, ve kterých dřív chybovaly 
vzácně. Rodiče se někdy rozněžňují 
nad roztomilostí šišlavé řeči svého 
dítěte tak dlouho, že přijdou k lo-
gopedovi pozdě a dítě špatně mluví 
ještě v první, druhé, či dokonce třetí 
třídě. Ztěžují tak žáčkovi jeho start 
ve škole, protože tak, jak špatně 
slova říká, tak je i píše. A z napsané 
věty „V žece je lyba“ těžko dostane 
jedničku.

Jak tomu všemu předejít? Po-
užívat mluvené slovo, s dětmi 
mluvit, učit je říkanky, básničky, 
písničky, číst jim, povídat si s nimi. 
Upozorňovat je na nesprávnou 
výslovnost, a pokud je to nut-
né, včas vyhledat pomoc logope-
da. Milena Cempírková

Občanské sdružení Semiramis, které poskytuje sociální služby v oblasti 
protidrogové prevence ve Středočeském, Královéhradeckém a Libereckém 
kraji, spustilo nedávno nové webové stránky organizace. Mají nejen infor-
movat, ale také pomáhat.

Jejich součástí je totiž také on-line poradna formou chatu. Odborní 
pracovníci sdružení se snaží v nejkratším možném čase zodpovědět dotazy 
týkající se drogové problematiky. „Naším záměrem bylo, aby web fungoval 
nejen jako přehledné kontaktní rozhraní pro všechny zájemce o činnost 
sdružení a protidrogovou prevenci vůbec, ale aby nabídl i užitečné rady 
všem, kdo je potřebují,“ uvedl mluvčí o.s. Semiramis Ondřej Urbanec.

Otázky i odpovědi se zobrazí na stránkách www.os-semiramis.cz. 
Služba je samozřejmě určena jen těm tazatelům, kteří s tímto druhem ko-
munikace nemají žádný problém nebo píší anonymně. Ostatní mohou použít 
pro své dotazy a problémy e-mail, který nikde zveřejněn nebude.

Posláním o. s. Semiramis je poskytovat kvalitní a odborné služby oso-
bám ohroženým užíváním návykových látek formou terénních, ambulant-
ních a poradenských programů. V současné době provozuje tyto služby:

Centrum primární prevence poskytuje služby specifické primární
prevence rizikového chování a působí zejména na II. stupních základních 
škol na Nymbursku, Praze-východ, Kolínsku, Mělnicku, Mladoboleslavsku, 
Hradci Králové a Jičíně.

K-centrum Nymburk a K-centrum Mladá Boleslav jsou nízkopra-
hová zařízení pro uživatele nealkoholových drog a jejich blízké okolí. 
Zabývají se minimalizací rizik vyplývajících z užívání drog.

Centrum terénních programů vyhledává problémové uživatele drog 
přímo v ulicích měst. Prostřednictvím práce s nimi a také prostřednictvím 
sběru odhozeného injekčního materiálu přispívá k ochraně veřejného zdraví. 
V současné době působí v 15 městech Středočeského kraje.

Centrum drogových služeb ve vězení pracuje s uživateli drog ve vý-
konu trestu a po propuštění s cílem vrátit je do normální společnosti.

Kontakty na všechny programy najdou zájemci na uvedených 
webových stránkách.                                                                          -sem-

Drogová poradna na webu

Drogová poradna na internetu:
www.os-semiramis.cz

 Firma B + K Sadská provádí montáž sádrokartonu (včetně 
zateplení), půdní vestavby, zavěšené stropní kazetové podhledy, sta-
vební, zámečnické práce a nátěry plochých střech. Tel.: 325 594 529, 
723 426 189.

 Modeláž nehtů P-SHINE - Sadská, Pečky. Obj. na adr. Jana 
Vránová, Sadská, tel.: 732 235 310

INZERCE

J. ŠMEJKAL, SADSKÁ
Tylova 262

(mezi Hotelem Ostrov Garni a Tipsportem)

Inzerujte
v Sadských novinách!

RŮZNÉ / INZERCE
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Bejvávalo, bejvávalo...

„Jsou mlynáři chlapi, chlapi, když 
jim mlejny klapy, klapy...“ Ano, bude 
řeč o mlýnech. V Sadské bývaly dva. 
Ten starší stojí uprostřed obce a říkalo 
se mu po posledním majiteli Bahní-
kův. Byl založen asi po husitských 
válkách, určitě byl v činnosti v roce 
1553, i když Sadští měli svůj mlýn 
v místech, kde stála třebestovická 
tvrz, jak dokládá povolení k jeho 

Sadské mlýny I.

Toto je ulička se struhou - náhonem od Bahníkova mlýna. Vedla Židovinou, dnes Třebízského ulice, dále uličkou 
vedle nynější pizzerie La Barca, nyní je již zavřena vraty z obou stran. Struha byla zatrubněna v roce 1976 při 
stavbě nové křižovatky a silnice Praha - Poděbrady. Ulička sloužila jako koupátko pro chov sadských hus. Vpravo 
je domek Nollových, nyní Štanclových. V místech , kde je zachycen chodec, vede dnes hlavní silnice na Prahu. 
Domy za cestičkou byly zbourány.

stavbě od Jiřího z Poděbrad. Proto-
že Bahníkův mlýn stojí uprostřed 
města, musela být k jeho vodnímu 
pohonu svedena voda z říčky Šem-
bery (Všembery). Napojení začalo 
u Poříčan. To znamená, že délka 
náhonu dosahovala 5 km. Hladina 
vody byla zvednuta o 1,5 m a průtok 
zvýšen na 300 l za vteřinu. Mlýnský 
náhon směřoval na Brychtův mlýn 

v Třebestovicích a pak následovala 
2 km umělá hráz dosahující výšky 3 m 
k Bahníkovu mlýnu a dále k mlýnu 
Celná. Šlo o důmyslný projekt z dru-
hé poloviny 16. století, tedy z doby 
Jakuba Krčína z Jelčan. O jeho vod-
ních stavbách jste jistě slyšeli hodně, 
ale o jeho životě asi ne. Proto vám 
v krátkosti nějaké zajímavosti z jeho 
života připomeneme.

Jakub Krčín byl chudým rytíř-
ským synkem z Kolínska. Dostal 
se do borovanského kláštera jako 
správce světského zboží. Byl ctižá-
dostivý, měl smělou fantazii. Všiml 
si ho rožmberský vladař, učinil ho 
purkrabím na Krumlově a umožnil 
mu rozvinout všechny jeho schop-
nosti ve stavbě vodních děl a stavi-
telství vůbec. Krčín se chtěl dostat 
na společenském žebříčku stále výš. 
Na poddané byl tvrdý, nerozpakoval 
se zvýšit jim robotu. Pytláka chyce-
ného při polním, lesním či vodním 
pychu dal pro výstrahu nemilosrdně 
pověsit na prvním dubu.

Snad to byly dluhy či výsledek 
častého hýření a nebo touha rych-
leji zbohatnout, které ho přiměly 
jako jednatřicetiletého k sňatku 
s obstarožní vdovou Dorotou Sle-
pičkovou, s níž vyženil kromě 
plných truhlic i výstavní dům na 
Latráně. Už za tři léta po svatbě 
byl povýšen na regenta všeho zboží 
pod erbem pětilisté růže. V jižních 
Čechách uskutečnil přeměnu pří-
rody - vybudoval umělou Novou 
řeku, hodně rybníků, například 
Svět, Rožmberk a další.

Když zemřela jeho žena Doro-
ta, hledal třiapadesátiletý vdovec 
novou manželku. Tentokrát nehle-
děl na bohatství, ale vyhledal si 
mladičkou krásku Kateřinu Zelen-
dovou z Prošovic, s jejímž otcem 
se dobře znal. Byl o málo starší 
než Krčín a působil jako hejtman 
na sousedním panství hradeckém. 
Byl též horlivý kališník a poctivec, 
který se nijak neobohatil. Našetře-
né groše vyčerpala věna dcer, a tak 
nejsličnější z nich přiměli k sňatku 
se starým, ale zazobaným regen-
tem rožmberským. Ten očekával 
narození syna, avšak jeho mladá 
žena mu porodila celkem šest dcer. 
Ani jedna z nich nebyla v životě 
šťastná.

Po dokončení Rožmberka po-
stavil Krčín v krajině sedlčanské 
zámek Krčínov u Křepelic, přikou-
pil zámek Obděnický, skupoval vsi 
jako Petrovice, Skoupy, část Horní 
Lhoty a stal se natolik zámožným, 
že půjčoval peníze i Petru Vokovi. 
Nedožil se katastrofy bělohorské, 
v životě však okusil hořec i med. 
Obdivujeme to, co vykonal s vý-
zbrojí tak primitivní - kompasem, 
krokvicí a vodováhou. 

Veselé posvícení a dobré koláče 
z dobré mouky přejí

Míla Borovenová  
a Květa Pajkrtová

DODATEČNÁ FOTKA

Bahníkův mlýn dnes
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BĚH NADĚJE
spojený se sbírkou zaměřenou 
na podporu výzkumu rakoviny 
v ČR, se koná v sobotu 11. září 
od 9.00 hodin na Palackého 
náměstí v Sadské.

SPORT

Mimořádná humanitární ne-
závodní akce spojená s veřejnou 
sbírkou, zaměřenou na podporu 
výzkumu rakoviny v ČR, se koná 
v sobotu 11. září od 9.00 hodin na 
náměstí. Běh naděje se koná pod 
záštitou města Sadská a pořádá jej 
mateřská škola.

Připojte se a podpořte akci jako 
aktivní nebo pasivní účastník, při-
spívající svým finančním darem na
výzkum rakoviny.

Co je Běh naděje
- nová sportovně-společenská 

humanitární akce inspirující se 
a navazující na Běh Terryho Foxe 
(v ČR se konal v letech 1993 - 2007) 
a pořádaná na podporu výzkumu 
rakoviny

Pojďte s námi běhat proti rakovině!
- dobrovolná humanitární akce 

spojená s veřejnou sbírkou. Jejím úče-
lem je absolvovat předepsanou trať 
(udělat něco pro své zdraví), získat 
z finančních příspěvků účastníků pro-
středky na výzkum rakoviny, vyjádřit 
solidaritu s nemocnými, pravidelným 
pohybem a správnou životosprávou 
udělat něco pro své zdraví a před-
cházet onkologickým i ostatním 
civilizačním onemocněním

- trať je možno absolvovat ja-
kýmkoli způsobem - chůzí, během, 
joggingem, na invalidním vozíku, na 
kole, kolečkových bruslích, s kočár-
kem, psem... -  podle vlastních sil

- může se zúčastnit každý bez 
omezení, občané všech věkových 
kategorií, od seniorů po novoro-
zence.

Vývoj Běhů naděje
První ročník Běhu, který zdů-

razňuje význam prevence před 
rakovinou, ale i jinými civilizačními 
chorobami, se konal v roce 2008. 
Hlavním organizátorem a majite-
lem práv je společnost Levity, a.s., 
která je současně hlavním organi-
zátorem veřejné sbírky pořádané 
s Během, a to na základě osvědčení 
vydaného pražským magistrátem 
27. února 2008 pod číslem jednacím 
S.MHMP/110790/2008.

V roce 2008 se uskutečnilo 
113 běhů po celé České repub-
lice. Aktivně se jich zúčastnilo 
celkem 33 228 lidí. Neaktiv-
ních účastníků se odhaduje přes 
100 000. Na účet sbírky bylo 
vybráno 710 000,- Kč.

V následujícím roce 2009 bylo 
uskutečněno 103 běhů, počet účast-
níků přesáhl 29 000 a do sbírky se 
vybralo přes 660 000,- Kč.

Veškeré prostředky, které byly 
účastníky do pokladniček vhozeny 
či byly poukázány na účet sbírky 
Běhu naděje (č. účtu: 500 100 5500/
5500), byly použity výhradně na 
výzkum rakoviny. 

Více na www.behnadeje.cz. -mš-

V sobotu  4. září se na palu-
bovce ve škole sejdou družstva 
nejmenších basketbalistek již 
k 9. ročníku tradičního Stavexa 
Cupu.

I pro tento ročník se stane 
patronkou Monika Urbanová.

Přivítat bychom měli týmy 
z Jaroměře, Čelákovic, Nym-
burka a Zákup. Zveme všechny 
příznivce basketbalu, aby naše 
nejmenší přišli podpořit. Po-
drobný program bude umístěn na 
vývěsce pod spořitelnou.

STAVEXA CUP 2010 Sadská Vosa pod Everestem
Ráda bych se s vámi podělila o ne-

všední zážitek z prázdnin, kdy jsem se 
podívala s taťkou do Nepálu. Strávili 
jsme tu skoro celý měsíc, během kte-
rého jsme mimo jiné také podnikli 
truck pod Everest do Base campu ve 
výšce 5340 m nad mořem.

Celý truck byl dlouhý 140 km 
s převýšením asi 3000 m. Myslím, 
že bez vosí průpravy bych nikam 
nedošla. Chtěla jsem se v Base 
campu vyfotit jen ve vosím dresu, 
ale to bych pravděpodobně umrzla. 

V Base campu.  Foto poskytla Veronika Joštová

Nakonec jsem ho navlékla na bundu 
a „klepala kosu“, než mě taťka stihl 
vyfotit. Každý den jsme chodili 
minimálně 6 hodin a nejdelší trasu 
dokonce 8 hodin. Byla jsem ale 
šťastná, že jsem se tam nakonec 
„vydrápala“. Base camp je každý 
rok na trochu jiném místě, proto-
že se nachází na okraji ledopádu 
Khumbu, což je vlastně ledová řeka. 
Je to prý nejnebezpečnější místo při 
výstupu na Mont Everest, kterému 
se ale žádná výprava nevyhne, pro-
tože přes něj vedou všechny cesty 
na vrchol.

Celý měsíc jsme ovšem nebyli jen 
na trucku v horách, ale i níže poblíž 
hlavního města Kathmandu. Zatím 
co na horách jsme mrzli, tady byly 
tropy. Podívala jsem se do místní 
školy, která, i když byla v hlavním 
městě, působila docela chudě. Byla 
zde jen tabule a lavice, spojené se 
stoly pro více dětí. Děti chodí do 

školy v uniformách. Obdivovali jsme 
zde chrám opic Monkey Tampel 
a Pašupatiho chrám, který je jedním 
z nejposvátnějších míst nepálských 
a z části i indických hinduistů. Ná-
vštěva ZOO v Kathmandu předčila 
mé očekávání, podle tajemného 
tvrzení místních se zde měl nacházet 
Yetti. A opravdu zde byl... jen vypa-
dal úplně stejně jako gorila.

Část dovolené jsme byli v krá-
lovském národním parku Chitwan, 
kde jsme jezdili na slonech po 
džungli. Měli jsme štěstí a potkali 
zde rodinku nosorožců. 

V Pokhaře, kde je krásné jezero, 
jsme si zase půjčili motorky a vy-
jeli na Sarangkot, odkud jsou vidět 
Annapurny a Mačapučare, což je 
posvátná hora, na kterou nesmí 
vystoupat žádná výprava.

Opravdu to byl super zážitek a teď 
už jen „namaste“ - nepálsky „na shle-
danou“. Veronika Joštová

Zkuste také taekwon-do
Od poloviny září se těšíme na spo-

lečné tréninky v tělocvičně Základní 
školy Sadská, které proběhnou pod 
vedením zkušených trenérů Anety 
a Martina Procházkových. Aneta je 
několikanásobná vicemistryně světa 
a také mistryně Evropy. Posledním 
úspěchem jsou 4 zlaté medaile na zá-
vodech Nitra Cup 2010. Je držitelkou 
II. danu a trénuje již 15 let. Martin je 
také zkušený závodník (mistr České 
republiky), má taktéž II. dan a trénuje 
již 17 let.

Taekwon-do ITF oddíl Sabom pů-
sobí v Nymburce, Lysé nad Labem, od 
září v Sadské a Benátkách nad Jizerou. 
Naším cílem je šířit toto překrásné 
korejské bojové umění, které může stu-
dovat opravdu každý bez rozdílu věku, 
pohlaví nebo fyzické zdatnosti.

Pokud byste chtěli protáhnout 
tělo a naučit se něco nového, tak sta-
čí přijít na náš trénink (rozpis trénin-
ků začátkem září na www.sabom.cz) 
případně se informovat na tel.:  
723 559 247. Věříme, že si přijdete 

zatrénovat a zamilujete si taekwon-
-do stejně jako my. Rádi vám 
předáme své mnoholeté zkušenosti 
a ukážeme pravé taekwon-do.

***
Taekwon-do je korejské bojové 

umění sebeobrany. Poprvé bylo 
představeno roku 1955. Původně 
vzniklo pro vojenské účely, potom 
se přizpůsobilo civilním potřebám. 
Název taekwon-do se skládá z ko-
rejských slov tae - chodidlo, kwon 
- pěst, do - cesta nebo také filosofie
života. Obsahuje kolem 3200 přesně 
popsaných technik úderů, kopů, blo-
ků, seků, podmetů a dalších, z nichž 
jsou všechny založeny nejen na 
principech bojových umění ověře-
ných staletími, ale i na nejnovějších 
poznatcích z moderních věd, jako 
je anatomie, fyzika aj. Taekwon-
-do lze proto považovat za jedno 
z nejvyspělejších bojových umění. 
České taekwon-do se pravidelně 
umisťuje na Mistroství světa do 
4. místa. Aneta Procházková
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SPORT

I v první polovině roku 2010 
sbírali na mnoha turnajích úspěchy 
mladí karatisté oddílu Shotokan 
karate-dó TJ Sadská pod vedením 
trenéra Milana Jančáka. V tomto 
oddíle se zaměřujeme především na 
atraktivnější disciplínu kumite, což 
je vždy střetný boj dvou závodníků, 
který spočívá v používání karatistic-
kých úderových technik obou rukou 
a nohou na hlavu a střed těla soupeře. 
Nutno poznamenat, že v žákovských 
kategoriích je povolen pouze kontakt 
na střed těla, na hlavu musí bodovaný 
úder rukou končit těsně před obliče-
jem a kop nohou na hlavu může být 
jen s lehkým dotekem. Vždy však 
záleží na tom, jak posoudí techniku 
rozhodčí. Někdy se jedná o trochu 
bolestivé soupeření, které vyžaduje 
srdce opravdového bojovníka, ale 
vše jde natrénovat.

Turnaje se organizují vyřazova-
cím způsobem až do finále. Těchto
závodů se zúčastňují pouze vyspě-
lejší oddíloví závodníci, protože 
pravidla soutěží povolují účast 
závodníkům pokročilejšího stupně, 
minimálně 6. kyu - zelený pásek. 
Turnajů se účastní nejlepší sportovní 
kluby z celé republiky a mnohdy jsou 
otevřené i zahraničním účastníkům. 
Velice pozitivní je skutečnost, že se 
dařilo i našim začátečníkům, což je 
příslibem do budoucnosti. Úspěchy 
mladých karateků jsou však spojeny 
s  poctivým přístupem k tréninku, 
bez kterého úspěchy nepřijdou.

Druhou disciplínou ve spor-
tovním karate jsou kata - povinné 
sestavy technik karate, které závod-
ník předvádí sám na tatami. Každý 
karatista je musí ovládat na úrovni 
odpovídající jeho stupni technické 
vyspělosti. V této disciplíně však 
soutěžíme pouze výjimečně, proto-
že je velice obtížné vyladit formu 
závodníka na kata i kumite najed-
nou. Ve většině případů je sportovní 
úspěch v jedné disciplíně spojen 
s neúspěchem druhé. Proto se pře-
vážná většina závodníků specializuje 
jen na jednu disciplínu a druhou cvičí 
pouze v rámci tréninku. Přinášíme 
více informací z vybraných turnajů:

25. dubna  
Grand Prix Hradec Králové 

- World karate Cup
Největší turnaj karate v ČR, 

který je velice silně obsazen meziná-
rodní konkurencí. K účasti je potře-
ba hodně umění a odvahy. Z našich 

Vynikající výsledky sadských karatistů

Kop na hlavu v podání Elišky Sládkové Foto poskytla TJ Sadská

se zúčastnil pouze Josef Černík 
a nevedl si vůbec špatně, přestože 
v jeho kategorii bylo 21 závodníků, 
z toho pouze dva Češi. Porazil 
Ukrajince, Slováka, Poláka. Nejtěs-
nějším rozdílem prohrál až s dalším 
Ukrajincem a skončil pátý. Velice 
cenná medaile mu utekla o pověstný 
chloupek, i tak se jedná o skvělý 
výsledek. Druhý z Čechů skončil 

hluboko v poli poražených. Josef 
Černík (kumite mladší žáci do 11 let, 
nad 41 kg - 5. místo).

1. května  
Velká cena Nymburka

Turnaj skoro na domácí půdě. 
Zúčastnilo se ho 9 našich závod-
níků a přivezli si dvě stříbra a tři 
bronzy. Své umění si vyzkoušeli 
i začátečníci Filip Černík, Jirka Ma-
šín a Tomáš Minařík. Jirka Mašín 
předvedl skvělé výkony na svých 
prvních závodech a vybojoval me-
daili! Jakub Beneš (kumite junioři 
16-17 let, do 55 kg - 2. místo), Jan 
Vlček (kumite mladší žáci do 11 let, 
nad 41 kg - 2. místo), Josef Černík 
(kumite starší žáci 12-13 let, do 
45 kg - 3. místo), Eliška Sládková 
(kumite dorostenky 14-15 let, do 
54 kg - 3. místo) a Jiří Mašín (ku-
mite mladší žáci do 11 let, do 30 kg 
- 3. místo).

15. května  
Wakizaši Cup (Nymburk)
Další turnaj „doma“ s našimi 

nejlepšími 9 závodníky. Tentokrát 
se nám příliš nedařilo a získali jsme 
pouze jedno stříbro a dva bronzy. 
Nejlepší výkon ze všech podala 
Eliška Sládková, která skončila třetí, 
když na své cestě za medailí musela 

do souboje s dvěma mistryněmi ČR 
2009. S první prohrála v semifinále
po dobrém výkonu velice těsně. 
A s druhou překvapivě zvítězila 
skvělým výkonem. Tímto si neče-
kanou medaili opravdu zasloužila. 
Rovněž začátečníci si vedli dobře 
a vydřeli bodovaná umístění. Jakub 
Beneš (kumite junioři 16-17 let, do 
55 kg - 2. místo), Eliška Sládková 

(kumite dorostenky 14-15 let, do 
54 kg - 3. místo), Jan Vlček (kumite 
mladší žáci do 11 let, nad 41 kg - 
3. místo), Jiří Mašín (kumite mladší 
žáci do 11 let, do 30 kg - 5. místo) 
a Tomáš Minařík (kumite mladší 
žáci do 11 let, do 35 kg - 5. místo).

22. května  
Grand Prix Ústí nad Labem
Turnaje s mezinárodní účastí 

se zúčastnil pouze Josef Černík. 
Nebyla zde však tak silná konku-
rence jako v Hradci Králové. Pepa 
mohl vyhrát, ale podal podprůměr-
ný výkon. Josef Černík (kumite 
mladší žáci do 11 let, nad 41 kg 
- 3. místo).

5. června  
Grand Prix Brno

Sourozenci Filip a Josef Černí-
kovi se zúčastnili turnaje v dalekém 
Brně. Oba se přihlásili do stejné 
kategorie kumite mladší žáci nad 
36 kg. Nechybělo mnoho a potkali 
se ve finále. Pepa podal velice dobrý
výkon a při cestě ke zlatu porazil tři 
Slováky. Začátečník Filip prohrál 
v semifinále se slovenským finalis-
tou, potom si to však po bojovném 
výkonu opravil a získal bronz. Josef 
Černík (kumite mladší žáci do 11 let, 
nad 36 kg - 1. místo) a Filip Černík 

(kumite mladší žáci do 11 let, nad 
36 kg - 3. místo).

19. června  
Přebory Středočeského kraje
Turnaje se zúčastnilo 14 sadských 

závodníků, kteří získali 10 medailí. 
U těchto krajských přeborů se každý 
vítěz své kategorie přímo nominuje 
na mistrovství ČR. Někteří závod-
níci se zúčastnili i soutěží v katách, 
jednalo se zejména o naše nejmenší 
a nejmladší, kteří cvičí necelý rok. 
Nejlepší výkony podal Vojtěch Pro-
cházka, který skončil sedmý ze tři-
ceti závodníků v kategorii mladších 
žáků do 8 let. Medailová umístění 
našich: Jakub Beneš (kumite junioři 
16-17 let, do 61 kg - 1. místo), Eliška 
Sládková (kumite dorostenky 14-15 
let, do 54 kg - 1. místo), Jan Vlček 
(kumite starší žáci 12-13 let, nad 60 kg 
- 1. místo), Josef Černík (kumite starší 
žáci 12-13 let, do 52 kg - 1. místo), 
Michal Staněk (kumite starší žáci 
12-13 let, do 45 kg - 1. místo), Jiří 
Mašín (kumite mladší žáci do 11 let, 
do 30 kg - 1. místo), Tomáš Minařík 
(kumite mladší žáci do 11 let, do 35 kg 
- 1. místo), Filip Černík (kumite mlad-
ší žáci do 11 let, nad 41 kg - 3. místo), 
Vadym Potapenko (kumite dorostenci 
14-15 let, do 52 kg - 3. místo) a Denisa 
Vojtíšková (kata dorostenky 13-15 let, 
začátečníci - 3. místo).

Chtěl bych všem našim závodní-
kům poděkovat za výborné výsled-
ky, dobrou reprezentaci oddílu a na-
šeho města na celorepublikových 
soutěžích. V nejbližším okolí není 
mnoho takových sportovních oddí-
lů. Svým chováním, vystupováním 
a sportovními výkony dělají mladí 
karatisté ze Sadské radost nejen 
mně, ale i svým rodičům.

O prázdninách náš oddíl netréno-
val, ale v září se opět sejdeme a pus-
tíme se do další práce. Trénujeme 
každý pátek a neděli v sokolovně 
od 17.30 hodin. Každý zájemce se 
může přijít podívat a o sportovním 
karate se dozvědět více.

V září se bude také konat nábor 
nových členů. Přiveďte své děti (od 
7 let), ale přijít můžete i sami a na-
učit se disciplíně, vytrvalosti, silné 
vůli, ctižádosti, cílevědomosti, po-
koře a úctě k druhému. Přijďte zvý-
šit svou tělesnou a fyzickou kondici, 
zlepšit pohybové vlastnosti a naučit 
se něco ze sebeobrany, což se vám 
může hodit i v běžném životě.

Sensei Milan Jančák


